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Zahájení schůze Poslanecké sněmovny
20. listopadu 2020

Přítomno: 71 poslanců

(Schůze zahájena ve 14.00 hodin.)

Místopředseda PSP Tomio Okamura: Vážené paní poslankyně, vážení páni poslanci,
vážení členové vlády, zahajuji 71. schůzi Poslanecké sněmovny. 

Aby byla zaznamenána naše účast, nejprve vás odhlásím a prosím, abyste se všichni
přihlásili identifikačními kartami případně mi oznámili, kdo žádá o vydání náhradní karty. 

Schůzi svolal předseda Poslanecké sněmovny podle § 51 odst. 4 našeho jednacího řádu
na  základě  žádosti  43 poslanců.  Pozvánka  vám  byla  rozeslána  elektronickou  poštou  dne
6. listopadu tohoto roku. 

Nyní přistoupíme k určení ověřovatelů této schůze. Navrhuji, abychom určili poslance
Miroslava Kalouska a poslance Leo Luzara. Táži se, zdali má někdo jiný návrh. Jiný návrh
nevidím,  ale  také  nevidím,  že  máme  potřebné kvorum pro  hlasování.  Já  ještě  pro  jistotu
zagonguji. (Dle tabule přihlášeno 62 poslanců.) 

Ano, pane poslanče, máte slovo. Předseda klubu Pirátů Jakub Michálek. 

Poslanec Jakub Michálek: Děkuji za slovo. Asi muselo dojít k nějaké poruše, já jsem
to počítal  ručně, v sále je 72 osob a přihlášeno je jenom 63. Tak možná někteří  kolegové
zapomněli po tom, co bylo odhlášeno, se znovu přihlásit, tak poprosím, jestli by se nemohli
znovu přihlásit, případně poprosíme o ruční sčítání. 

Místopředseda  PSP  Tomio  Okamura:  Takže  já  vás  samozřejmě...  Ano,  paní
poslankyně Kateřina Valachová. Prosím. 

Poslankyně Kateřina Valachová:  Já,  pane předsedající,  stručně stanovisko za  klub
sociální  demokracie,  která  tuto  schůzi  iniciovala.  Samozřejmě  děkuji  všem  politickým
stranám,  které  ji  podpořili.  Já  pevně  věřím,  že  zákaz  dětských  dluhů  a  zahájení  debaty
o oddlužení v této době zvláště poté, co před deseti dny se tady všichni zaklínali, jak chtějí
jednat zrychleně, že ten čas, protože jde o první čtení, o první výkop pro zahájení té debaty,
najdeme. Takže vás moc prosím, abyste umožnili schůzi. 

Místopředseda PSP Tomio Okamura: V zastoupení poslaneckého klubu pan poslanec
Marek Výborný. Prosím. 

Poslanec Marek Výborný: Děkuji pěkně. Dovolte mi za poslanecký klub KDU-ČSL
jenom  připomenout,  že  tady  byla  nějaká  dohoda  s paní  ministryní  spravedlnosti  také
iniciovaná  o tom,  že  tyto  dva  body dnes  budou projednány v prvním čtení.  Nemáme  nic
hlasovat, nemáme tady ani předkládat pozměňovací návrhy, ale máme umožnit to, aby oba
dva tisky byly projednány na podvýboru pro problematiku exekucí, insolvencí a oddlužení i
na ústavně-právním výboru. Já jako předseda podvýboru tady avizuji a zdůrazňuji, že i po
dohodě s místopředsedy jsem k tomu připraven, termíny jsou domluvené a nakonec i vznikla
tento týden dohoda s paní ministryní spravedlnosti, že jsme připraveni navrhnout u obou dvou

3



tisků zkrácení projednávání lhůt na 30 dnů, tak abychom samozřejmě neomezili možnost té
diskuse,  protože na tom,  taky chci zdůraznit,  byla  shoda,  že ten sněmovní  tisk 1073 není
možné  projednávat  v legislativní  nouzi.  Na  tom  si  trvám,  to  bylo  správné  rozhodnutí
Sněmovny, že jsme toto odmítli. 

Na druhou stranu není úplně důvod, proč tu debatu dále prodlužovat. Já mohu avizovat
jako předseda podvýboru,  že  my jsme vlastně  tu  neformální  diskusi  napříč  poslaneckými
kluby už zahájili. Považujeme novelu insolvenčního zákona za důležitou nejenom v kontextu
současné  pandemie  COVID-19.  A bylo  by dobré,  když  tady dnes  jsme,  kolegové z hnutí
ANO, abychom tu debatu skutečně mohli velmi rychle zahájit a poslat ten tisk – oba dva
tisky, i ty dětské dlužníky. To je mimochodem velmi důležité, když tady vidím kolegu Patrika
Nachera, tak už jsme na tom absolvovali řadu sezení jak na podvýboru, tak na odborných
expertních  skupinách,  vznikl  tady  poslanecký  návrh,  ministerstvo  tvrdilo,  že  není  úplně
dokonalý, že je potřeba vycizelovat, podat lepší, stalo se tak. No tak jestli ty dětské dlužníky
chceme skutečně hodit zase přes palubu tím, že to budeme natahovat, tak pak tady zůstaňte
sedět a nepřihlaste se. Ale myslím, že by bylo dobré ty věci posunout. Děkuji pěkně. 

Místopředseda  PSP  Tomio  Okamura:  Takže  nyní  mám  přihlášky  s přednostními
právy. Pan poslanec Marek Benda v zastoupení poslaneckého klubu, rozumím tomu dobře,
pan Farský se hlásil po panu poslanci Bendovi, tuším. Potom je pořadí Radim Fiala, Marian
Jurečka a Jakub Michálek. Prosím, pane poslanče. 

Poslanec Marek Benda: Vážený pane místopředsedo, vážené dámy, vážení pánové, já
snad jenom jednu poznámku o nějakých dohodách, které prý byly učiněny napříč politickým
spektrem s paní ministryní spravedlnosti. Je mi to líto, ale nic takového se nestalo. Naopak
minulý týden proběhlo grémium u pana předsedy Poslanecké sněmovny Radka Vondráčka,
kde jsme se dohodli, že bude pouze šest schůzí za čtvrtek a pátek, že to tak proběhne. Myslím,
že toho máme všichni plné zuby. Pokládám toto svolávání schůzí na pátek na 14. hodinu – už
minulý týden jsme se tady takhle týrali s Bečvou, kdy nedošlo na hlasování o našich návrzích
– za něco velmi nesprávného a zásadním způsobem protestuji proti tomu, aby bylo říkáno, že
šlo o nějakou dohodu. Nešlo o žádnou dohodu. Je to jenom truc části, a to menšinové části,
této Sněmovny, že si něco musí vynutit předčasně. Ten tisk není vůbec jednoduchý. Kdo si
myslí, že je to něco krásného, snadného, jednoduchého, že to jenom tak vezmeme a hodíme
do éteru, tak to prostě není. 

Místopředseda PSP Tomio Okamura: Tak nyní vystoupí pan poslanec Jan Farský za
STAN, dále Radim Fiala za SPD, Marian Jurečka za KDU-ČSL, Jakub Michálek za Piráty,
Vojtěch Filip za KSČM a Kateřina Valachová za ČSSD. Prosím, máte slovo. 

Poslanec  Jan  Farský:  Děkuji  za  slovo.  Vážené  kolegyně,  vážení  kolegové,  pane
předsedající, já bych tady chtěl upozornit na podstatu zákona, který tady máme. Jde o to, že
dneska máme v insolvenčním zákoně stanoveno, že oddlužení, jinak se mu říká třeba osobní
bankrot, bude probíhat v průběhu pěti let. Směrnice Evropské unie nám říká, že do července
příštího roku, roku 2021, se minimálně pro podnikatele, pro OSVČ, má zkrátit na tři roky. My
jsme v situaci, kdy když vláda poslala tento tisk v legislativní nouzi, tak od té chvíle nikdo,
nikdo v České republice nebude vstupovat do oddlužení.  Logicky.  Abyste si dneska, zítra,
pozítří nechali schválit vaši délku oddlužení na pět let a trvala do konce roku 2025, a ti, co si
počkají na červenec příštího roku, byli oddluženi o rok a půl dříve než vy nakonec, no to byste
byli blázni. 
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Proto je důležité tenhle návrh projednat co nejdříve, protože čím déle ho tady budeme
projednávat,  tím  větší  bude  objem  těch  odložených  osobních  bankrotů,  které  pak  zahltí
v jednu chvíli soudy. A když zahltí soudy, tak bude menší dohled na poctivost jednotlivých
dlužníků, bude v tu chvíli  menší šance na to dohlídnout, jestli  skutečně vynaložili  veškeré
úsilí k tomu, aby spláceli své dluhy, a jestli v insolvenci mají zůstat, nebo naopak z ní mají
být  vyřazeni.  Takže  my tím,  že  oddalujeme  v tuto  chvíli  projednání  toho  tisku 1073,  tak
prohlubujeme problémy lidí v dluhových pastech a zároveň tím komplikujeme rozhodování
soudů a práci insolvenčních správců. Proto je potřeba to udělat co možná nejrychleji. Protože
v tuto chvíli nikdo soudný nebude vstupovat do insolvence. Nebude, protože se mu to hrubě
nevyplatí. Bude čekat na schválení tohoto zákona, a čím později my ho schválíme – a my ho
nakonec schválíme, protože ta Evropa nám to dala jasně, jak to má proběhnout, a vláda velice
precizně v deseti bodech v důvodové zprávě zargumentovala, proč se to nemůže vztahovat
jenom na podnikatele, ale musí to jít i na spotřebitele, prostě na všechny fyzické osoby, takže
těžko z toho uhneme. Ono to přijde, ale čím později to bude, tím to bude složitější. 

Dneska  jediné,  o co  jde,  abychom  to  pustili  do  systému  a  mohlo  se  to  projednat
v podvýboru, v ústavně-právním výboru, a ta diskuze, která nad tím bude určitě velká, protože
je  to  fakt  složitý  návrh zákona,  má obrovský vliv  na budoucnost  České republiky,  tak ta
diskuze  bude  velká,  ale  my  dneska  blokujeme  diskuzi  a  způsobujeme  kolaps  soudů  a
způsobujeme  kolaps  insolvenčních  správců  a  nefunkčnost  osobního  oddlužení.  Prosím,
zvažme  to,  schvalme  tu  schůzi.  Stejně  se  tomu  nevyhneme.  Neubližujme  občanům téhle
země. Děkuji. 

Místopředseda  PSP Tomio Okamura:  Nyní  vystoupí  předseda  klubu  SPD Radim
Fiala a připraví se předseda KDU-ČSL Marian Jurečka. Prosím. 

Poslanec Radim Fiala: Děkuji za slovo. Vážené poslankyně, vážení kolegové, za hnutí
SPD  můžu  říct,  že  my  jsme  připraveni  zde  projednat  zákony,  insolvenční  zákon,  jsme
připraveni  projednat  oddlužení  dětských dlužníků  z toho důvodu,  že  insolvence,  exekuce,
lichva jsou pro nás velmi závažná témata, a jsme připraveni tady sedět klidně i o víkendu,
abychom to projednali. Je fakt, že do insolvencí se teď možná, pravděpodobně, bude dostávat
daleko víc lidí a chtěli by využít ten institut k tomu svému vlastnímu oddlužení, a je potřeba
jim to umožnit, protože insolvenční zákon nefunguje tak, jak by měl fungovat, a my s tím
prostě  musíme  něco  udělat  zvlášť  v dnešní  koronavirové  době,  kdy spousta  lidí  se  bude
dostávat do ekonomických problémů. Takže za SPD můžu říct, my jsme připraveni, jsme tady
všichni, jsme tady v plném počtu a budeme hlasovat pro projednávání těchto zákonů na této
schůzi. Děkuji. 

Místopředseda  PSP Tomio  Okamura:  Nyní  vystoupí  předseda  KDU-ČSL Marian
Jurečka a připraví se předseda klubu Pirátů Jakub Michálek. Prosím, máte slovo. 

Poslanec  Marian  Jurečka:  Děkuji.  Vážený  pane  předsedající,  kolegyně,  kolegové,
páni ministři, tři členové vlády jsou tady. Já si pamatuji ty billboardy: Nekecáme, makáme.
Nejsme jako oni. Je to tady žvanírna, my tady chceme být konstruktivní, chceme pracovat ve
prospěch našich občanů České republiky. Takže my tady na jedné straně můžeme o půl třetí
ráno nebo ve dvě hodiny ráno hlasovat  a udělat  tady sekeru 130 nebo 140 miliard korun
v rámci daňového balíčku, ale v pátek ve 14.11 hodin projednat v prvním čtení tak důležitý
tisk, který se týká statisíců lidí v ČR, jejich rodin, abychom jim dali šanci na lepší podmínky
oddlužení a dostali je z dluhových pastí, tak to se tady pracovat některým nechce! Tak mně to
vysvětlete.  Tak  váš  šéf  kecá,  lže?  Asi  jo.  Ale  nechápu  tedy,  proč  tedy ti  poslanci,  kteří
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nakonec ještě někteří to nemají tak daleko jako třeba my, kteří jedeme na Moravu, tak proč
prostě  nejste  ochotni  hodinu,  hodinu  a  půl  tady být,  projednat  tuto  záležitost  a  pustit  to
v rámci  prvního  čtení  z prvního čtení  dál.  Protože  jestli  to  neuděláme  teď,  neuděláme  to
v průběhu prosince, tak šance, že se to stihne udělat v rámci tohoto volebního období, výrazně
klesá. Já nechápu, proč tady někteří sedí, jsou nepřihlášení. Já nevím, jestli je normální přijít
do práce a nezaevidovat se, že jsem v té práci. 

Místopředseda PSP Tomio Okamura:  Nyní  vystoupí  předseda  klubu Pirátů  Jakub
Michálek a připraví se předseda KSČM a místopředseda Sněmovny Vojtěch Filip. Prosím. 

Poslanec Jakub Michálek: Děkuji za slovo. Já jsem také trochu překvapen, že když se
projednával tento tisk v legislativní nouzi, tak všichni říkali, že se mu nechtějí vyhnout a že
čekají na to první čtení, a pak velmi rádi podpoří tento tisk v řádném legislativním procesu, a
teď když ho projednáváme, tak v podstatě ty podmínky jsou znemožněny. 

Jak jsem to tak počítal, tak už došlo k tomu, že část osob opustila jednací sál, zejména
vidím tady hlavně v těch lavicích přede mnou, tak si myslím, že předsedající, pokud není ani
počet  osob  v sále,  ani  to  číslo,  tak  by  měl  rozhodnout,  jakým  způsobem  budeme  dál
pokračovat po tom, co se vyčerpají přihlášky. 

Místopředseda  PSP  Tomio  Okamura:  Tak  určitě.  Prosím  vás,  já  mám  v plánu
vyhlásit pět minut pauzu ještě, abych dal prostor, aby se poslanci dostavili, takže to udělám,
ale nechám samozřejmě prostor nejprve, aby se všichni vyjádřili, co mají přednostní práva.
Takže místopředseda Sněmovny a předseda KSČM Vojtěch Filip a za klub ČSSD Kateřina
Valachová se připraví. Prosím. 

Místopředseda PSP Vojtěch Filip: Děkuji. Vážený pane předsedající, vážení členové
vlády, paní a pánové, já navážu na Marka Bendu. Buď budou platit dohody, které uzavřou
mezi  sebou předsedové poslaneckých  klubů a zajistí  je,  anebo si  budeme dělat  navzájem
schválnosti  – jako včera,  jako dneska.  Každý si  udělá  svoji  schválnost,  aby dosáhl  svého
místo  toho,  aby  se  normálně  poctivě  vyjádřil  k zákonu,  jestli  ho  zamítá,  podporuje.  Tak
samozřejmě  potom  nemůžeme  dospět  k ničemu,  protože  při  těch  schválnostech  se  vede
v podstatě jenom politický boj a věcná práce zůstává mimo. 

Takže když jsme se dohodli  na tom, že bude několik schůzí,  to byla jedna dohoda,
nebyla dodržena. Když jsme se dohodli na tom, že tady budeme do sedmi,  maximálně po
sedmé hodině do 21, protože i zaměstnanci této Sněmovny jsou normální lidé a nemusí trpět
naše manýry být tady do dvou hodin do rána, protože na ně platí zákoník práce na rozdíl od
nás, tak samozřejmě že se to nedodrželo a byli jsme tady do čtvrt na tři. A jestli myslíte, že
takhle to půjde, opravdu ne! To nás vystřídají ještě rychleji než na podzim příštího roku. 

Místopředseda  PSP  Tomio  Okamura:  Nyní  vystoupí  za  ČSSD  paní  poslankyně
Kateřina Valachová. Zatím mám poslední přihlášku. Prosím, paní poslankyně, máte slovo. 

Poslankyně  Kateřina  Valachová:  Dětské  dluhy  jsou  něco,  co  je  absolutně
neuvěřitelného, a opravdu pokud máme v něčem primát, tak v tomto. Nejenom v Evropě, ale i
na celém světě. Zřejmě si ho chceme uchovat a nejsme schopni dokonce ani v covidové době
dětské dluhy zakázat. 
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Co se týká toho, jaké byly,  nebo nebyly dohody,  tak chci říct,  že tuto mimořádnou
schůzi a její svolání podpořili kolegové ze sociální demokracie, z Komunistické strany Čech a
Moravy, z SPD, Pirátská strana, KDU-ČSL a STAN. Tak byly splněny podmínky pro svolání
mimořádné schůze. 

Co se týká zákazu dětských dluhů, bavíme se o tom ve Sněmovně už druhý rok. Já
společně s dalšími poslanci jsem iniciovala poslanecký návrh, ten už probíráme druhý rok,
prošel přes první čtení, byl diskutován na výborech, na podvýborech, nevím, kde všude ještě.
Řeklo se, předloží se propracovaný vládní návrh. A paní ministryně spravedlnosti, a já jí za to
děkuji, tak učinila. A učinila tak koncem srpna. Od srpna to tady zase leží. A v situaci, kdy
vláda v legislativní nouzi pošle návrh na oddlužení tříleté,  podotýkám, to není žádná péče
o to, aby se snad neplatily dluhy,  ale naopak aby se dluhy platily,  platily se řízeně a aby
věřitelé dostali své peníze. A zatímco země okolo nás budou mít možnost u živnostníků, kteří
mají teď těžkou dobu, oddlužit řízeně v osobním bankrotu řízené splácení dluhů za tři roky,
tak ve společném trhu EU naši živnostníci tím budou poškozeni. A my na to nemáme čas.
Někteří z nás na to nemají čas. Musím říct, že jsem zklamána zejména z kolegů z hnutí ANO,
protože měla jsem za to, že tyto dva body,  které jsou vládní,  logicky budou mít podporu
kolegů poslanců z ANO, a poslankyň. 

Musím říct, že jsem zděšena. Takže už touhle dobou neprosím jak při svém původním
usnesení, ale opravdu jsem zděšena a tohle je hanba! Pokud zákaz dětských dluhů a řízené
oddlužení  během  tří  let  –  začátek  projednávání,  začátek  projednávání  v době  těžké
ekonomické koronavirové krize, nám nestojí za hodinu času, tak opravdu, pánové a dámy,
nevím, o co nám ještě jde, co chceme ukázat. 

Místopředseda PSP Tomio Okamura:  Zatím nemám nikoho přihlášeného, takže já
vyhlásím pět minut pauzu, abych dal prostor poslancům, aby se dostavili, a sejdeme se ve
14.23 hodin. Jsme před hlasováním, kdy bychom měli určit ověřovatele této schůze. 

(Jednání přerušeno ve 14.18 hodin.) 

(Jednání pokračovalo ve 14.23 hodin.)

Místopředseda PSP Tomio Okamura: Uplynula pauza, nicméně tady mám přihlášku.
Pan  poslanec  Výborný  se  hlásí  s přednostním  právem?  Mluvíte  za  klub  s přednostním
právem? Takže prosím. 

Poslanec  Marek  Výborný:  Děkuji  za  slovo.  Tak  pohled  na  tabuli  ukazuje  (počet
přítomných 64), že nás tady není – 

Místopředseda  PSP Tomio  Okamura:  Ne,  to  já  bych  dal  ještě  jednou  odhlásit  a
přihlásit. To teď ještě nevíme. Vy jste říkal, že chcete vystoupit. (Poslanec Výborný reaguje
mimo mikrofon.) No dobře. 

Já  vás  všechny  jednou  odhlásím  a  přihlaste  se,  prosím  znovu  svými  hlasovacími
kartami. (Přihlášených na tabuli momentálně 56.) 

Tak já vám tedy udělím přednostní právo, jinak bych kontinuálně pokračoval. Prosím,
máte slovo. 

Poslanec Marek Výborný: Děkuji, pane místopředsedo. Mrzí mě, že se děti, které se
často do těch problémů dostaly jako slepý k houslím, tady staly doslova rukojmím koaličních,
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nebo postkoaličních sporů hnutí  ANO a ČSSD. To si myslím,  že je špatná vizitka a je to
vzkaz veřejnosti. Bohužel. 

Já bych chtěl poprosit za této situace, protože nemá smysl prodlužovat tu debatu, tak
bych chtěl  poprosit  vedení Poslanecké sněmovny,  aby na jednání grémia,  které bude před
další  řádnou  schůzí  Poslanecké  sněmovny,  na  tuto  věc  pamatovalo  a  zařadilo  z grémia
napevno oba sněmovní tisky k projednání v prvním čtení, tak abychom se skutečně posunuli
dál. Já si myslím,  že to je teď asi jediné řešení,  protože jinak se tady budeme cyklit  v té
debatě. Prostě myslím, že to jasné, dohledatelné, kolik nás tady je, ale pojďme dál a poprosím
tedy grémium, aby na to pamatovalo. Děkuji. 

Místopředseda PSP Tomio Okamura: S přednostním právem předseda klubu ČSSD
Jan Chvojka. Prosím, pane předsedo, máte slovo. 

Poslanec Jan Chvojka: Hezké odpoledne, kolegyně, kolegové. Děkuji za slovo, pane
místopředsedo. To, že je pátek odpoledne, neznamená, že nechám urážet klub, jehož jsem
předsedou. Já si nemyslím, že jde o to, že by tady byl nějaký rozpor mezi klubem ANO a
ČSSD. Prostě je pátek odpoledne a asi někteří  měli  v plánu něco jiného než být tady.  Na
druhou stranu bych mohl říci, pane předsedo – nebo pane bývalý předsedo, pardon – Výborný
prostřednictvím pana místopředsedy,  že to je ukázka rozporu opět po včerejším hlasování
o daňovém balíčku mezi KDU-ČSL a ODS, protože těch tady také moc není. Takže prosím,
nechme si tohle ukazování na to, kdo s kým má případný spor, prostě nás tu bohužel není
tolik, kolik nás tu mělo být. Je to samozřejmě také otázkou organizace práce této Sněmovny. 

Já sám za sebe se pokusím jako předseda klubu, pokud dnes se tento bod nezařadí, jako
že asi ne, aby na řádné schůzi, která bude začínat 1. prosince, byl tento tisk zařazen v těch
bodech prvních čtení co nejvýše, ideálně jako bod číslo jedna. Děkuji. 

Místopředseda  PSP Tomio Okamura:  Nikoho přihlášeného  s přednostním právem
nevidím, takže já na základě § 54 bodu 9 navrhuji přerušit tuto schůzi Sněmovny. O takovém
návrhu by měla sice rozhodnout Sněmovna bez rozpravy, nicméně nemáme kvorum, takže já
tedy přerušuji tuto schůzi a na grémiu 1. prosince bychom se domluvili na dalším postupu.
Takže já přerušuji schůzi. Tímto končí dnešní program. 

Přeji hezký víkend. 

(Schůze byla přerušena ve 14.26 hodin.) 

71. schůze Poslanecké sněmovny nebyla do konce 8. volebního období ukončena. 
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